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L’any 2020 va néixer a Barcelona
la Revolta Escolar. Diferents As-
sociacions de Familiars d’Alumnes
(AFA) van decidir manifestar-se
per fer dels entorns escolars un lloc
segur i lliure de contaminació. 

Tres anys després d’aquesta
iniciativa, més d’un centenar d’A-
FA d’arreu de Catalunya s’han
sumat a aquesta causa. A més,
s’han popularitzat els talls de car-
rers en entorns escolars per re-
ivindicar les peticions de les es-
coles, a més d’organitzar activitats
per als més petits a la calçada.
Aquest març, els talls han conti-
nuat en diverses poblacions, entre
elles Badalona, centrats a reivin-
dicar que es compleixi la regula-

ció  de la velocitat dels vehicles a
30 km/h on hi ha escoles. 

CINC AFA DE BADALONA
L’1 de març es va fer l’últim tall de
la Revolta Escolar a Badalona. Es
van tallar diferents carrers, com
ara el d’Indústria, escenari de re-
ivindicacions en els últims anys
per què hi ha diverses escoles al
seu voltant . Les AFA que van par-
ticipar-hi van ser les del Ventós
Mir, Progrés, Badalona Port, Gi-
tanjali i Jungfrau. 

“Les ciutats hem d’anar cap a
la pacificació dels entorns escolars.
No  només és el perill de la con-
taminació, que està estudiadíssim
que afecta la salut dels infants. El
tema és que hi ha perills reals d’a-
tropellament cada dia”, explica a
Línia NordClara Pousa, vocal de
l’AFA Ventós Mir.  En  el cas d’a-
questa escola, Pousa afegeix que,

més que la velocitat, el principal
problema són els cotxes que apar-
quen a la sortida de l’escola. “Hi
ha molta gent que té el mal cos-
tum d’anar amb el cotxe de por-
ta a porta, i aparquen on no es pot.
A més, alguns agents reconeixen
que fan els ulls grossos perquè són
cinc minuts”, lamenta.

SOLUCIONS 
Tant Revolta Escolar com l’AFA
del Ventós Mir reconeixen que
cada escola és un món, i fer can-
vis urbanístics implica invertir re-
cursos i temps, la qual cosa alen-
teix que es facin millores amb la
urgència necessària. La vocal de
l’AFA badalonina assegura que
un primer pas és fer complir la
normativa existent i que no es
permeti aparcar on no toca i se
sancioni qui ho faci.

En segon lloc, reclamen tallar

el carrer durant l’entrada i sorti-
da dels alumnes. “Sempre hem
batallat el tall del carrer. Jo ma-
teixa vaig evitar un atropella-
ment, ja que els cotxes que paren
al pas de vianants, si fan marxa en-
rere, poden causar un accident. La
pacificació no és fàcil, però és ur-
gent, perquè un dia anirem a un
enterrament”, conclou Pousa.

PROMESES SENSE COMPLIR
En aquests quatre anys, el movi-
ment ha evolucionat. Un exemple
és la col·laboració amb l’Institut
Català de Pediatria per fer xerra-
des sobre malalties cardiorespi-
ratòries i la salut dels infants.
Això també ha fet que ara es facin
menys talls. “El curs passat en fè-
iem cada 15 dies. Després vam
canviar a mensual i ara els fem tri-
mestrals perquè també  fem més
coses.  La reivindicació continua

i hem ampliat la manera de fer-la,
que és important per a la visibili-
tat”, explica a Línia Nord Cle-
mentine Suraud, portaveu de Re-
volta Escolar. “La comunicació
amb les administracions era més
fluida al principi del moviment. A
finals de 2023 ens vam reunir
amb la regidora barcelonina Laia
Bonet, però la conclusió és que les
promeses no s’han complert”,
afirma Suraud, que afegeix que es-
tan intentant aconseguir també
una reunió amb l’alcalde barce-
loní, Jaume Collboni. Tot plegat
dibuixa un escenari on no és fàcil
aconseguir que les reivindica-
cions s’acabin aprovant.

Pel que fa a les mesures que
proposa la plataforma, consideren
com a prioritari començar per  la
instal·lació de radars per garantir
que els vehicles no sobrepassin els
30 km/h al voltant dels centres.

Imatges del tall de l’1 de març fet a Badalona. Fotos cedides

Revoltats contra unperill real
» Revolta Escolar va començar el 2020 els talls dels entorns escolars per reivindicar que siguin segurs
» Les AFA de diferents municipis, com ara Badalona, alerten de la pol·lució i la velocitat dels cotxes

Rubén Hidalgo
BARCELONÈS NORD
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NLes millors
perles

Un asturià va destrossar el calabós de la comissaria on
estava detingut per violència masclista. Quan el van portar

davant del jutge, va dir que ho havia fet per la independència
de Catalunya i que, per tant, esperava acollir-se a l'amnistia.

Una dona circulava per l’A-4 a Madrid quan va notar un
moviment estrany dins del cotxe, entre els seus peus.

Hi havia una serp d'un metre i mig de longitud. A partir
d’ara, revisarà bé el cotxe abans d’entrar-hi.

Una dona italiana sempre agafava el cotxe per anar a jugar a
cartes amb les amigues, però el darrer cop que ho va fer es

va desorientar i va trucar al 112. La policia va descobrir una
temeritat: tenia 103 anys i no tenia carnet ni assegurança.

Arribar fins a les barres dels bars en unes festes tan
massificades com les Falles de València sovint és molt

complicat. Per posar-hi solució, un establiment ha decidit
fer cadenes humanes i s’ha fet viral.

LA FOTOGuillem Roset/ACN

Aire fresc

Amb la boca gran -i també amb la boca petita-
des de l’Ajuntament fa anys que es parla de
la participació ciutadana. Imprescindible en
una societat democràtica. L’Ajuntament ba-

daloní té oberta una plataforma digital de participació
“per construir una ciutat més democràtica” (sic). Tam-
bé ofereix quatre òrgans de participació (Consell Escolar,
Consell dels Infants, Consell de mobilitat sostenible i
transport públic i el Consell de Ciutat). Es reuneixen se-
gons s’especifica en el reglament de cadascun i en la vo-
luntat de l’alcalde de torn, que acostuma a presidir-los
tots, també complint les regles. Serà bo repassar qui-
na és la funció de cadascun d’aquests quatre òrgans:

Consell Escolar:és l’òrgan de participació en ma-
tèria educativa de la ciutat. Va ser creat l'any 1987, amb
la intenció que, a través de la intervenció i col·labora-
ció entre totes les parts afectades, d’acord amb els prin-
cipis de cooperació ponderada entre totes elles, sorgeixin
activitats i propostes que han de millorar essencialment
la qualitat de l’ensenyament. Presideix l’alcalde i s’es-
tructura en plenari, comissió permanent i comissions
de treball (mapa escolar, formació de pares i mares, camí
escolar, etc.) Segons el seu reglament, s’ha de reunir, com
a mínim, una vegada cada trimestre.

Consell dels Infants: és un òrgan municipal de
participació on els infants, de 10 a 12 anys de les es-
coles, dels esplais i d’altres centres educatius de la ciu-
tat dialoguen, debaten, es comprometen, elaboren pro-
postes i fan sentir la seva veu. La darrera trobada fou
el 24 de gener passat.

Consell de mobilitat sostenible i transport
públic: és un òrgan consultiu i de participació social
de caràcter sectorial que canalitza les inquietuds i ini-
ciatives ciutadanes al voltant de la mobilitat i el trans-
port públic a la ciutat. Té dues funcions: promoció d’es-
tudis i debats ciutadans per la millora de la mobilitat ur-
bana seguint criteris de sostenibilitat, i elaboració de pro-

postes, informes i suggeriments destinats a les admi-
nistracions pertinents. Segons el seu reglament, s’ha de
reunir quatre vegades l'any, com a mínim.

Consell de Ciutat: és el gran espai de represen-
tació cívica de Badalona, el més important òrgan
consultiu i de participació. El consell dona veu “al ric
teixit associatiu de Badalona” i és un espai on els re-
presentants de l’Ajuntament i de la ciutadania “deba-
ten sobre els afers principals de la ciutat, des del com-
promís i la corresponsabilitat”.  Entre d’altres, el Con-
sell de Ciutat té potestat per a emetre dictamen amb
relació a temes rellevants de la ciutat: impulsar l’a-
provació de normatives, reglaments i ordenances, as-
sessorar l’Ajuntament en la gestió municipal i facilitar
el debat ciutadà. Aquest consell està format per re-
presentants de les associacions badalonines així com
dels diferents agents socials: empresaris, comerciants,
col·legis professionals, representants d’altres depar-
taments d’altres administracions públiques, partits po-
lítics amb representació a l’Ajuntament i/o al Parlament
de Catalunya i sindicats. El consell plenari ha de reunir-
se almenys un cop l’any.

Si la transparència municipal compleix amb la
seva funció, la ciutadania ha d’estar informada de l’ac-
tivitat d’aquests quatre consells i aquí hi té molt a dir
Línia Nord i la resta de la premsa badalonina. Perio-
dísticament parlant, el treball de tots i cadascun dels con-
sells ha de ser interessantíssim i ben segur els badalo-
nins seguirien amb un interès voraç les informacions
corresponents.

El principal repte de la participació ciutadana és apro-
par els ciutadans i els qui prenen decisions públiques.
També es tracta de garantir que la ciutadania -els ba-
dalonins- se senti involucrada cada vegada més en els
afers públics, animant-los a implicar-se i participar en
la vida local mitjançant la plataforma de participació en
línia de què disposa Badalona, per exemple.

L’Ajuntament i també la premsa local tenen l’obli-
gació moral (i reglamentada, en el cas municipal) de pro-
mocionar la implicació dels ciutadans en els projectes
locals, que també es possibiliten per la participació ciu-
tadana, reforçant el seu sentiment de pertinença a la co-
munitat que ens acull. Aquest últim tindrà assegurat el
suport dels badalonins. Altres arguments a favor d’a-
quests enfocaments participatius afirmen que també per-
meten consolidar la democràcia o afermar la legitimi-
tat i la transparència en les decisions que es prenguin.

Com és fàcil d’entendre les raons per implementar
un enfocament participatiu són nombroses. Depenen
sobretot de les nostres necessitats i expectatives, que
a Badalona són moltes. Tanmateix, informar és fona-
mental, sigui quin sigui el nivell de participació ciuta-
dana real. Explicar els motius de qualsevol plantejament
facilita la seva implicació en el projecte i, per tant, aug-
menta la taxa de participació. En conseqüència, és im-
portant definir amb precisió els objectius que cada pro-
jecte de participació ciutadana ha de permetre assolir.
La seva divulgació i posterior tractament periodístic con-
dicionarà el grau de participació que hom espera que
estiguin disposats a oferir tots els badalonins. La pla-
taforma digital de l’Ajuntament de Badalona és un bon
camí. Una vegada acusada de voler “piratejar la de-
mocràcia”, la tecnologia digital sembla avui una de les
possibles respostes a la desconfiança i el desinterès dels
ciutadans pels afers públics. És en arribar a categories
de ciutadans que no necessàriament es desplaçarien per
participar en un taller o una reunió pública personal-
ment, quan les eines digitals són factors per augmen-
tar la participació ciutadana. Ara, per obtenir bons re-
sultats, les eines han de funcionar des de la més àm-
plia divulgació.

Segur que el nostre alcalde té ben clar que la parti-
cipació ciutadana és el baròmetre de confiança políti-
ca. Fem-ne divulgació des de la transparència.

per Estanis Alcover i Martí

La participació ciutadana
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d’un greu accident de trànsit a Sant Adrià

Un professor d’un institut de Badalona, 
acusat d’assetjament sexual a tres alumnes

Tres detinguts per intentar 
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El xiulet com a fil conductor
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A les xarxes

@RebecaCarranco: Els funcionaris de pre-
sons bloquegen l’accés als principals centres
penitenciaris de Catalunya. Exigeixen canvis a
Justícia després de l'assassinat de Mas d'Enric.

@aleixsarri: Fa temps que dono voltes al
tema de l'amnistia i crec que té un valor més
gran del que li concedim a una llei que repre-
senta la deslegitimació de la repressió judicial.

#Amnistia

@perearagones: Signat el decret de dis-
solució del Parlament de Catalunya i de
convocatòria d'eleccions per al pròxim 12
de maig. 

#Eleccions #Presons

Safata d’entrada

La dimensió lúdica de l’en-
tusiasme coincidia amb
l’expressió llatina pa i

circ, concepte amb diferents
interpretacions segons el model
moral. Certs sectors, per ex-
emple, aprofiten el xoc de les
adversitats o les satisfaccions,
segons els convingui, per atacar
les  institucions.

L’oïda és l’òrgan de la por, es
va desenvolupar més a la nit, ja
que va estar la forma de vida
més prolongada de la humani-
tat. Nietzsche en deia imagina-
ció, el despertar de les tenebres.
Amb la llum, l’oïda ha anat
perdent pes, però durant molts
segles les històries només s’es-
coltaven. Ara, els pulmons tor-
nen a esclatar amb veus agudes,
crits atropellats, sorolls moles-
tos -com batalles ensordido-
res- convertint l’oïda en un òr-
gan d’irritació. Els cervells des-
envolupats necessiten silenci
en la mateixa mesura que els
caps buits sol·liciten soroll, deia
Schopenhauer: “La gent que
no reacciona al soroll, tampoc
no pot ser receptiva al pensa-
ment: la poesia, l’art, el raona-
ment…”.

Posem-li orelles a l’angoixa,
a aquest instint que, sovint,
ens fa actuar sense adonar-
nos-en; es tracta d’emocions
desproporcionades davant l’es-
pant que produeix la fam, la se-
quera, les pandèmies o les gu-
erres, que provoca èxodes, per-
secucions, camps d’extermini
(ara de refugiats), l’apocalipsi
nuclear… Una de les claus per
superar-ho suggereix envoltar-
nos de bons entorns.

Esglai
per Francesc Reina

El temor a perdre privile-
gis fa tornar la cridòria i l’a-
larma amb missatges gro-
llers, ocupats en exagerar la
realitat, generant insegure-
tats (som aixopluc de dro-
goaddictes, okupes i lla-
dres…). Demagògies que va-
ticinen nous desordres i ens
ofereixen una “fal·làcia nar-
rativa” com va comentar
Nassim Taleb: el risc de rebre
explicacions simplificades,
reduïdes (frames), que ne-
guen la distribució dispar de
l’abundància, les comunitats
justes, o els drets a la feina;
que rebutgen “la tirania” del
mandat progressista, el fe-
minisme violat, que utilit-
zen l’estranger musulmà, ro-
maní o negre com a boc ex-
piatori per atiar odis i ansie-
tats. “Si no pots convèncer-
los, confon-los” va arengar
Truman, la presidència pitjor
valorada de la història nord-
americana.

La raó i l’emoció són com-
plementàries, ambdues ens
ofereixen la possibilitat de
prendre decisions, però les
mentides es combaten amb la
veritat: amb la influència (no
la manipulació), a través de la
capacitat de convicció, d’a-
nàlisi, de valorar els resultats
que donen diverses propostes,
malgrat tot, quan s’invertei-
xen milions per donar altaveu

a alguns mitjans i xarxes, la
veritat ja no té cap valor.

“Les persones neixen lliu-
res, però van encadenades”,
així comença el Contracte so-
cialde Rousseau. Ens recorda
el fràgil equilibri de la demo-
cràcia, la retòrica dels governs
quan parlen de solidaritat i
cooperació i que es contradiu
amb les profundes desigualtats
socials: precarietat davant la ri-
quesa indescriptible dels mul-
timilionaris, la cura de la in-
fància o els ancians, que sem-
pre paguen les dones (quina
duresa la pel·lícula: A temps
complet), la reculada escolar de
fills de famílies desafavorides
(desencoratjadora  la infor-
mació  de Foessa); les conse-
qüències d’una mala gestió en
la sanitat i la salut… La con-
centració de poder en mans
d’uns quants científics, agèn-
cies de control de dades, elits
polítiques i econòmiques, es
converteix en el timó dels més
forts, dels que ho controlen tot.

“L’ascens de l’extrema dre-
ta troba arguments quan l’au-
toritat no pot desenvolupar la
seva legitimitat perquè ofe-
reix protecció només a alguns”.
Això puntualitza la professora
albanesa Lea Ypi, que les de-
mocràcies recordin que el con-
tracte social significa elimi-
nar les desigualtats que pro-
voca l’opulència i el domini.

Els semàfors

L’ONG badalonina Open Arms,
juntamemt amb World Central
Kitchen del xef Jose Andrés, 

ha entregat 200 tones d’aliments
a la Franja de Gaza, que pateix 
un bloqueig des del 2007. Amb
aquesta ajuda, obren aquest
corredor humanitari marítim.

pàgina 7Open Arms

L’alcaldessa de Santa Coloma,
Núria Parlon, ha estat escollida
nova portaveu i secretària de
seguretat i convivència del PSC.
Parlon guanya pes dins dels
socialistes catalans després
d’aconseguir la tercera majoria
absoluta a la seva ciutat.

pàgina 10Núria Parlon

L’Ajuntament de Montgat 
ha presentat el projecte per
pacificar el carrer de la Marina.
Amb aquesta actuació vol fer 
un espai “més amigable i

accessible” des de la sortida de
la C-31 fins al límit del terme
municipal de Badalona.

pàgina 11Aj. de Montgat
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URBANISME4Les obres per
construir el viaducte al canal del
Gorg començaran la segona quin-
zena d’abril. Ho va anunciar di-
vendres passat l’alcalde, Xavier
García Albiol, que va qualificar
aquesta actuació com “l’obra de
vertebració de la ciutat més gran
dels últims anys”. Unes obres
que, recordem, començaran amb
retard. El setembre de 2023 el
batlle es va reunir a Madrid amb
la presidenta d’Adif, María Luisa
Domínguez, per abordar aquest
tema. Tot i que Albiol va obtenir
el compromís d’iniciar les obres
abans de finals del 2023,  si es
compleix la nova previsió, final-
ment començaran amb uns cinc
mesos tard.

El viaducte permetrà elevar les
vies del tren, i unir definitiva-
ment el canal del Gorg amb el Port
de Badalona. Aquest pont pel fer-
rocarril serà de 180 metres, entre
els carrers Ponent i Tortosa i per-
metrà el pas de la línia R1 de Ro-
dalies per sobre del canal. La su-
perfície navegable serà de 32 me-
tres d’ample i, des del port,  s’en-

dinsarà a la ciutat 325 metres. El
consistori destaca que aquesta
obra millorarà la connexió dels
barris del nord de Badalona amb
la façana marítima a través de la
rambla del Gorg. 

Malgrat que els veïns de la
Mora explicaven a Línia Nord
que aquesta obra els aïllarà més
de la ciutat, el govern local asse-
gura que serà el contrari gràcies
a la construcció d'una nova ro-
tonda que unirà els carrers de Po-

nent i d’Eduard Maristany i un
pas inferior de 8 metres d’ample
per a vianants i vehicles d'emer-
gència pel carrer Tortosa.

MÉS DE 20 ANYS D’ESPERA
El projecte del Canal del Gorg es
va presentar l’any 2003 i ha
acumulat retards fins al dia d’a-
vui.  L’Ajuntament preveu que el
viaducte estigui en servei la tar-
dor del 2025 i que el conjunt de
les obres finalitzi l’estiu del 2026.

Imatge del tram final provisional del Canal. Foto: R.H

Les obres del viaducte 
del  canal del Gorg, a l’abril

Política | Carrera es reuneix amb Collboni
El president del PSC de Badalona, Fernando Carrera, va reunir-se dimarts

amb l’alcalde de Barcelona i president de l’AMB, Jaume Collboni, per
tractar temes importants de la ciutat com el Hub audiovisual o les platges.

Nou pas per reparar la
fuita d’aigua de Canyet

AIGUA4El Govern ha aprovat l’a-
cord per fer les obres de desdo-
blament de la canonada que con-
necta la potabilitzadora del Ter, si-
tuada a Cardedeu, amb l’Estació
Distribuïdora de la Trinitat, a
Barcelona. La canonada actual, un
túnel de tres metres de diàmetre
que va entrar en servei l’any 1966,
pateix fuites en diferents trams,
que afecten sobretot Badalona i
Santa Coloma.

La reparació està supeditada
a la construcció del seu desdo-
blament per garantir el submi-
nistrament d’aigua a la població.
Les obres les finançarà l’Ens d’A-
bastament d’Aigües Ter-Llobre-
gat (ATL) amb una inversió de
45,4 milions d’euros. Es preveu
que els treballs comencin el se-
tembre i que les obres estiguin en-
llestides el 2026, moment en què
es valorarà com reparar les fuites.

Acusen d’assetjament sexual
un professor de l’Eugeni d’Ors
SUCCESSOS4Educació ha obert
un expedient a un professor de
l’institut Eugeni d’Ors de Bada-
lona per un presumpte cas d’as-
setjament sexual a tres alumnes a
través d’Instagram, segons va
avançar El Periódico. 

Es tractaria d’un docent de
l’aula d’acollida, a qui s’acusa
d’enviar missatges constants a
les tres estudiants de secundària.
El jutjat d’instrucció 2 de Bada-
lona està investigant el professor.

Fonts de la conselleria han in-
dicat que el docent està apartat de
la docència i de baixa.  També s’ha
posat a disposició de l’institut la
Unitat de Suport a l’Alumnat en
situació de Violència (USAV) per
tal d’oferir suport psicològic a les
alumnes. Segons converses reco-
llides pel diari, l’home va insistir
a una de les alumnes perquè tin-
guessin relacions sexuals en grup.
Un contingut que el docent va
qualificar de “broma”.
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AJUT HUMANITARI4L’ONG ba-
dalonina Open Arms descarre-
gava dissabte 200 tones d’ajuda
humanitària a la Franja de Gaza,
amb el permís d’Israel. El vaixell,
que va arribar divendres passat a
la costa de Gaza, és el primer que
obre aquest corredor humanita-
ri marítim. Es tracta d’una mis-
sió conjunta amb World Central
Kitchen, del xef espanyol José An-
drés, que va salpar dimarts pas-
sat des de Xipre. Els equips d’O-
pen Arms i de World Central
Kitchen han descarregat 200 to-
nes de farina, arròs, llenties, ci-
grons, tonyina i altres aliments
bàsics, que es convertiran en un
milió d’àpats.

“Portar ajuda humanitària a
Gaza era una missió gairebé im-
possible. Quan vam sortir d’Ità-
lia ningú creia que es podia fer.
Després de comentar-ho amb
Jose Andrés, ja vam dir que era
una bogeria, però es podia in-
tentar i aquí aquesta”, explicava
el fundador d’Open Arms, Òscar
Camps, en un vídeo a les xarxes
socials un cop entregat el menjar.

World Central Kitchen ha es-
tat l’encarregada de liderar els es-
forços diplomàtics amb Xipre i Is-
rael per aconseguir el permís per
a la tramesa. Altres països com
l’Aràbia Saudita ja s’han ofert a fer

més carregaments. Tot i això,
Camps lamenta que no han rebut
cap ajuda econòmica: “Paguem
1.000 euros al dia per ser al port
atracats i hi hem estat 23 dies. No
és gratis tot això”. Per aquest
motiu, Camps ha desitjat que
aquesta ajuda sigui escalable a ni-
vells internacionals i d’estats.

BLOQUEIG DES DEL 2007
Aquesta obertura del corredor
marítim suposa la primera ajuda
humanitària des del 2007, anys
en què es va produir el bloqueig
per terra, mar i aire a la franja de

Gaza per part d’Israel. Per això, el
fundador d’Open Arms insistia
que aquesta iniciativa, tot i que no
és la millor, no es quedi només
aquí i es pugui continuar ajudant
gent a Gaza. “Sabem que la ruta
marítima no és l’òptima. Potser és
la terrestre, però nosaltres no
tenim camions, tenim vaixells i
fem el que podem amb el que te-
nim”, va explicar Camps.

Finalment, Camps va ex-
pressar que estan “contents i sa-
tisfets d’obrir aquesta llauna” i va
assegurar que aquest corredor
s’hauria d’utilitzar contínuament.

Open Arms entrega 200 tones
de menjar a la Franja de Gaza

Imatge de l’entrega de l’ajut humanitari a Gaza. Foto: Open Arms

Preocupació al Col·legi
Cultural pel Centre Delta

SALUT4Xavier García Albiol
anunciava dijous passat que de-
manarà al Departament de Salut
el trasllat del centre d'Atenció i Se-
guiment de Drogodependències
Delta després que “des de fa
temps s’hagin anat repetint pro-
blemes” derivats de la proximitat
de l’equipament a un centre edu-
catiu, el Col·legi Cultural. 

Albiol va reunir-se amb la
direcció de l’escola i es va com-

prometre a treballar per buscar
una nova ubicació al centre sa-
nitari. La “preocupació” dels res-
ponsables del col·legi ha incre-
mentat després que el 5 de març
un home disparés diversos trets
a un altre davant del centre. L’es-
cola també ha traslladat a l’alcalde
altres episodis que perjudiquen la
convivència, com  ara baralles o
l’accés d’usuaris al centre educa-
tiu per utilitzar els  lavabos.

Tusgsal, a prop del contracte
de 1.000 milions del Nitbus

MOBILITAT4Ja queda menys
perquè l’Àrea Metropolitana de
Barcelona adjudiqui definitiva-
ment el seu servei de busos noc-
turns entre Barcelona i el Barce-
lonès Nord. Aquest contracte és
un dels més abundants que ges-
tiona l’organisme i ascendeix a
1.000 milions d’euros en set
anys, més tres de prorrogables. 

D’aquesta manera, segons
ha avançat Crónica Global, l’em-
presa que gestionarà el servei
serà Tusgsal de Badalona, que ha
estat la més ben puntuada en el
concurs per aconseguir aquest
servei, en què han participat la
companyia valenciana Trans-
via, Alsa i Monbus, i Avanza.

La setmana passada es va ob-
rir  un termini d’una mica més
d’una setmana perquè l’empre-
sa dipositi 32 milions d’euros
com aval i entregui tota la do-
cumentació que li demani
l’AMB. Així, Tusgsal substituirà
Alsa, que fins a la data era la
companyia de transports que
gestionava el servei de NitBus.

Tusgsal ha obtingut 99,5
punts, Transvia 94,1, Monbus i
Alsa 89,8 i Avanza (61,7). Entre
els elements que han fet que
l’empresa badalonina sigui la
més ben valorada hi ha la seva
aposta econòmica, que redueix
en 0,50 euros el cost del quilò-
metre recorregut pels busos.
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El president del grup municipal del
PSC de Badalona, Fernando Carrera,
ha mantingut una trobada amb les
treballadores de la Biblioteca de Sant
Roc per conèixer de primera mà la
manca de personal que està patint l'e-
quipament cultural. 

Des de la Biblioteca de Sant Roc s'ha
explicat que estan al límit, perquè els fal-
ten bibliotecaris i bibliotecàries. De fet,
l'equipament ha estat a punt de tancar
més d'un dia. 
Per a Carrera, cal solucionar urgent-

ment aquest tema laboral, perquè qual-

sevol dia la biblioteca haurà de tancar
perquè no té personal. 
D'altra banda, en la trobada mantin-

guda entre el president del grup muni-
cipal del PSC, Fernando Carrera, i les
bibliotecàries, s'ha posat sobre la taula
el Pla de Biblioteques. "Ara a Sant Roc

s'acullen veïns i veïnes de la Salut per-
què no tenen cap biblioteca, i també es-
coles d'aquest barri, cosa que fa que la
Biblioteca de Sant Roc quedi petita",
conclou Carrera, que ha demanat al go-
vern municipal abordar aquest Pla de
Biblioteques de Badalona.<

El president del grup municipal del PSC de
Badalona, Fernando Carrera, està preocupat
per l'augment de tancaments de comerços a
diversos eixos comercials de la ciutat. 
Carrera ha posat com a exemple el carrer de

Mar. Des del juny del 2023, amb l'entrada del nou
govern del PP, 10 establiments han abaixat la
seva persiana, alguns d'ells amb anys d'història.
Els comerços estan tancant i sembla que la regi-
dora de Comerç poca cosa fa en aquest sentit. 
De fet, segons ha constatat el PSC, el govern

no ha presentat cap pla per mirar de frenar
aquesta onada de tancaments. Carrera, en canvi,
ha mantingut una reunió amb el president de
Badacentre, Cintu Gubern, sobre aquesta qües-
tió. El líder socialista demanarà al govern un pla
per ajudar a incentivar el comerç local i evitar
més tancaments.<

Carrera denuncia manca de personal
a la Biblioteca de Sant Roc 

BADALONA

Carrera es mostra preocupat pel constant 
tancament  de comerços a Badalona
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Fernando Carrera: 
"En l'ocupació del B9 hem d'anar 

tots els partits a l’una"

@fercarreralopez

@PSC_Badalona

@pscbadalona

El president del grup mu-
nicipal del PSC de Bada-
lona, Fernando Carrera,
ha visitat l'antic institut
B9, entre els barris del
Remei i Sant Roc. 
El passat mes de se-

tembre, Fernando Carrera
ja va denunciar-ne l'ocu-
pació, però en els darrers
mesos s'ha agreujat la si-
tuació, amb més persones
malvivint a l'edifici, tràfic

de drogues, gossos peri-
llosos i una creixent sen-
sació d'inseguretat. 
Fernando Carrera ha

volgut valorar la feina que
està fent el govern muni-
cipal al respecte, però
també ha fet una crida a la
resta de partits a anar a
l’una en aquesta situació.
"En aquest espai s'amun-
teguen centenars de per-
sones, en una situació que

ens preocupa, no només
per la seva seguretat, sinó
també pel que representa
el fet de no tenir-ne el
control". 
Carrera ha avançat

que s'està treballant en
una proposta parlamen-
tària que pròximament
es presentarà. "Cal bus-
car una solució perquè
el B9 no sigui un polvorí
sense retorn", conclou.

Fo
to
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El president del grup municipal
del PSC de Badalona, Fernando
Carrera, s'ha reunit aquest di-
marts amb el president de l'À-
rea Metropolitana de Barcelona
(AMB) i alcalde de Barcelona,
Jaume Collboni.
Durant la trobada, s'han abor-

dat diversos temes que afecten la
ciutat de Badalona, com l'actual si-
tuació del Consorci del Besòs, l'es-

tat de les platges, el projecte de
hub audiovisual i digital a les Tres
Xemeneies o la situació dels polí-
gons badalonins, sobretot el situat
al sud de la ciutat. 
La reunió s'emmarca en un se-

guit de trobades que el president
del grup municipal del PSC, Fer-
nando Carrera, està mantenint
amb diversos representants d'or-
ganismes supramunicipals. Carrera

ha qualificat de molt important la
trobada perquè hi ha molts temes
que afecten Badalona i que depe-
nen d'administracions com l'Àrea
Metropolitana de Barcelona. 
Carrera ha volgut agrair a Coll-

boni la seva tasca al capdavant de
l'ens i ha subratllat que, "sense la
suma de totes les administracions,
hi ha projectes de Badalona que
no es podran desencallar".<

Carrera es reuneix amb
Collboniper tractar temes
que afecten Badalona

Montilla
parla de la
sequera des
de Badalona

L'expresident de la Generalitat de Ca-
talunya José Montilla va visitar a prin-
cipis de març la ciutat de Badalona.
La visita va començar amb un passeig

pel barri de Nova Lloreda. Tot seguit,
Montilla va pronunciar una conferència,
al Centre Cívic de Can Cabanyes, sobre els
reptes de la sequera als municipis. 
Montilla va afirmar que la sequera és

un problema estructural i recurrent, i que
s'ha de gestionar des de les administra-
cions amb mesures a llarg termini. 
L’expresident també va repassar, da-

vant d’una sala plena, moltes de les ac-
tuacions que es van dur a terme durant el
seu mandat per fer front a la greu se-
quera de l’any 2008, i va destacar la utilit-
zació d'aigua regenerada.<
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Sant Adrià

Medi Ambient | Teresa Ribera visita l’entorn del Besòs
La ministra per a la Transició Ecològica, Teresa Ribera, va visitar dimecres passat 

el Refugi de la Biodiversitat de Santa Coloma. Ribera va assegurar que aquest
projecte “és un exemple d’èxit nacional de renaturalització d’espais urbans”.

Mobilitat | El ‘bicing metropolità’ arriba a Sant Adrià
L'AMBici ja ha arribat a Sant Adrià. Aquest dilluns l'AMB i l'alcaldessa de Sant Adrià
de Besòs, Filo Cañete, van presentar el servei de bicicleta compartida metropolitana,
format per quatre estacions i una cinquantena de bicicletes a la ciutat.

MEDI AMBIENT4Els alumnes de
l’Institut Nou del barri del Sin-
guerlín han participat en el pro-
jecte Economia Circular Comu-
nitària, impulsat l’Assemblea de
Cooperació per la Pau  i Tarpuna,
amb l’objectiu de canviar els hà-
bits de consum del barri. 

Els alumnes, d’entre 12 i 16
anys, han passat per dues fases.
En la primera han rebut forma-
ció sobre economia, circular, ali-
mentació responsable, sostenible

i gestió de residus. En segon lloc,
s’ha instal·lat a l’institut, fins a fi-
nal de curs, una màquina de
precompostatge d’aliments. En
aquests mesos l’alumnat ha estat
recollint el residu orgànic que s’ha
generat al centre, a les seves llars
i també han recollit el de veïns
que l’han dipositat. “És important
que des de joves ens conscien-
ciem per millorar el medi am-
bient”, ha assegurat l’Eric, un
dels participants.

POLÍTICA4L’alcaldessa de San-
ta Coloma de Gramenet, Núria
Parlon, va ser nomenada nova
portaveu i secretària de seguretat
i convivència del PSC el passat cap
de setmana durant la celebració
del XV Congrés del partit. Una cita
que arribava just després de la
convocatòria electoral al Parla-
ment per al 12 de maig.

El PSC presentava durant el
congrés una nova comissió ex-
ecutiva de cara als comicis en-
capçalada, un altre cop, per Sal-
vador Illa com a primer secreta-
ri del partit i candidat a la presi-
dència de la Generalitat. La nú-
mero dos d’Illa passa a ser Llu-
ïsa Moret, actual alcaldessa de
Sant Boi i presidenta de la Di-
putació Provincial de Barcelona.
Al seu costat s’hi situen Jaume
Collboni, alcalde de Barcelona,
que ha estat nomenat adjunt a la
primera secretaria del partit, a
més de president del consell
d’alcaldes, i Parlon. 

La colomenca passa a ocupar
un càrrec d’alta responsabilitat al
partit després d’aconseguir la
seva tercera majoria absoluta
consecutiva en les eleccions mu-
nicipals del 28M.  De fet, ha es-
tat la seva gestió a Santa Coloma,
en especial en l’àmbit de la se-
guretat, el que l’ha dut a liderar
l’àrea de seguretat i convivència,
ja que aquesta és una de les
qüestions que els socialistes pro-
meten abordar amb força.

No és la primera vegada que
Parlon assumeix un càrrec de
primera línia al partit. Va ser vi-
ceprimera secretària de la for-
mació entre el juliol del 2014 i el
novembre del 2016, i va arribar a
ingressar, a nivell estat, a l’execu-
tiva federal del PSOE el 2017 com
a secretària de cohesió social i in-
tegració. També va disputar, el
2016, les primàries del PSC amb
Miquel Iceta, però va acabar sent
derrotada per molt poc.

Parlon en una roda de premsa a la seu del PSC. Foto:Mariona Puig/ACN

L’alcaldessa Núria Parlon, 
nova portaveu del PSC

Iniciativa a Singuerlín per
canviar els hàbits de consum

Imatge dels alumnes que han participat en el projecte. Foto cedida

BLOC VENUS4El futur reallotja-
ment dels veïns de l’edifici Venus
del barri de la Mina ha estat al cen-
tre de la polèmica aquests dies. Di-
jous passat, l’alcalde de Badalona,
Xavier García Albiol, va afirmar
que la Generalitat finalment no
traslladarà veïns de l’edifici a Ba-
dalona. Una afirmació que Al-
biol va fer en reacció a unes de-
claracions del secretari general
de Drets Socials, Oriol Amorós, se-
gons les quals el Consorci del
barri de la Mina comprarà al-
guns habitatges a la Mina, però
també a entorns propers com
Barcelona o Badalona, per re-
allotjar veïns del bloc. 

L’alcalde va expressar des d’un
primer moment que “no era una
possibilitat”, mentre que uns dies
després va afirmar que la Gene-
ralitat el va informar que es des-
cartava aquesta via. “Em sembla
molt bona decisió, ja que els pisos
de promoció pública que la Ge-
neralitat té a Badalona han de ser

per als veïns de la nostra ciutat que
ho necessiten”, va afegir l’alcalde.

EL GOVERN RESPON
Tot i les paraules d’Amorós, i les
posteriors d’Albiol que contrade-
ien el que havia dit el mateix
Amorós, fonts de la conselleria de
Drets Socials neguen a Línia Nord
que el Govern hagi canviat d’opi-
nió i asseguren que “els habitatges
comprats estan tots a Sant Adrià,
per tant, no n’hi ha cap a Badalo-
na”. Aquí, però, cal tenir en comp-
te que des del Govern fan refe-
rència a la situació fins al dia d’a-
vui, mentre que Amorós parlava
d’un escenari de futur.

En paral·lel, les mateixes fonts
expressen que els veïns del  Venus
que opten per una indemnització
“aniran a viure on creguin”.

ELS VEÏNS DEL VENUS, OFESOS
Les paraules d’Albiol i del seu
equip de govern no van agradar als
veïns del Venus. De fet, rebaten els

seus arguments, ja que els han tit-
llat de ser  persones conflictives per
diferents motius, com ara, se-
gons es va dir des del consistori ba-
daloní, que alguns “no han pogut
ni demostrar que són propietaris”. 

“Entre els veïns hi ha molts ca-
sos i s’està generalitzant. Alguns
d’ells no poden trobar el primer
propietari per tenir les escriptures
i d’altres no poden pagar l’alt

preu del procediment per recu-
perar-les. Podrien haver dit el
mateix sense ofendre a ningú”, ex-
plica la portaveu dels veïns, Paqui
Jiménez, sobre l’argument del
govern badaloní que els veïns són
conflictius. A més,  es mostra crí-
tica amb el missatge de l’alcalde,
que, diu, ha plantejat l’assumpte
com si tothom volgués anar a Ba-
dalona.  “Només hi ha dues o tres

famílies que volen ser reallotjades
a Badalona, al barri de Sant Roc,
per proximitat i perquè allà tenen
familiars”, afirma Jiménez.

Actualment, el procés d’ex-
propiació es troba en fase d’al·le-
gacions,  ja que alguns veïns no es-
tan d’acord, entre altres, amb el va-
lor de la taxació del pis. El Govern
preveu que l’aprovació definitiva
de l’expropiació es faci a l’abril.

Polèmica ambels reallotjaments
» Drets Socials va obrir la porta al reallotjament de veïns del Venus a municipis com Badalona
» Albiol va negar aquesta possibilitat i els veïns afectats es mostren ofesos per les seves paraules

Finestres de l’edifici Venus, a la Mina. Foto: Gemma Sánchez/ACN
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L’Aplec de l’Alegria torna
a Tiana l’1 d’abril

TRADICIÓ4El pròxim 1 d’abril
torna l’Aplec de l’Alegria, un acte
de retrobament de tianencs al
llarg de diferents generacions. 

Com és tradició, la jornada
tindrà una ballada de sardanes
davant de l’ermita, una ofrena flo-
ral i el repartiment de coca be-
neïda. Seguidament, tindrà lloc la
processó. Sortirà a les 10 de la
Parròquia de Sant Cebrià fins a
l’ermita, on es farà el Sant Rosa-
ri, i l’ofrena floral a la Mare de
Déu. A les 11  començarà la mis-
sa concelebrada amb el cant dels
Goigs a la Mare de Déu i la be-

nedicció de les típiques coques. Ja
al migdia, les sardanes amb la Co-
bla Xaloc, organitzades per l’A-
grupació Amics de la Sardana de
Tiana,  començaran als volts de
les 12. El programa inclou tam-
bé la sardana l’Aplec de l’Alegria
de T. Gil Membrado. 

El consistori informa que l’ac-
cés a l’ermita estarà restringit a
vehicles que no tinguin autorit-
zació expressa per motius de
mobilitat reduïda o veïnatge i es
recomana pujar a peu, però hi
haurà un servei gratuït de bus des
de la plaça Jordana.

URBANISME4L’Ajuntament de
Montgat va presentar dijous
passat el projecte per reurba-
nitzar el carrer Marina. En una
audiència pública ciutadana, el
govern local va transmetre els
seus plans per fer d’aquesta via
un entorn més “amigable, sos-
tenible i accessible” per als ve-
ïns de Montgat. L’objectiu del
consistori és pacificar el tram
que compren des de la sortida
de l’autopista C-31 fins al límit
del terme municipal de Badalo-
na. Per fer-ho, es prioritzarà
l’espai per vianants, es perme-
trà el pas de bicicletes per tot el
carrer i s’ajustarà la velocitat
dels vehicles a 30 km/h.

Aquesta pacificació inclourà
una plataforma única davant
de l’estació de Montgat i la pla-
ça de les Mallorquines. La trans-
formació també preveu eliminar
barreres arquitectòniques, així
com l’ampliació de la vorera a la
banda sud, al costat Badalona de
l'estació de Rodalies de Montgat,
per crear un espai més accessi-
ble i agradable.

UNA ZONA MÉS VERDA
A l’entorn de l’estació de tren es
plantaran diversos arbres per
crear nous espais d’ombra per a
la ciutadania.  A més, a la zona
de la vorera ampliada del costat
de Badalona, on ja hi ha una fi-
lera de palmeres, es col·locaran
nous parterres. 

Pel que fa a l’estacionament, al

costat del Masnou de l’estació de
Rodalies, i per tal d’aconseguir una
continuïtat per als vianants sobre
la vorera del costat del mar, s’ha
pres la decisió de retirar la pro-
tecció viària per permetre l’apar-
cament des del carrer Marina.
Aquesta actuació, cofinançada
amb l’AMB, està prevista que co-
menci després de l’estiu.

Imatge de l’audiència pública per explicar el projecte. Foto: Ajuntament

Montgat pacificarà el carrer
Marina fins al límit de Badalona

Imatge de l’última edició de l’aplec. Foto: Ajuntament

Esports | Nova edició de la Cursa de la Dona Tres Viles
Els Ajuntaments de Montgat, el Masnou i Premià de Mar van signar divendres

a Montgat el conveni de la 3a edició de la Cursa de la Dona Tres Viles, 
que se celebrarà diumenge 24 de març i tindrà dos recorreguts.
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Esports Bàsquet | La Penya visita el CB Boet Maresme Mataró 
El conjunt de Jordi Vizcaíno visitarà el pròxim dissabte 23 de març el CB Boet Maresme Mataró,

en partit corresponent a la 27a jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Club Joventut
Badalona hi arribarà després de la derrota per 62-67 contra el CAB Estepona del passat dia 17. 

Martina Del Popolo (Catània,
Sicília, Itàlia, 1989) és endreça-
da en el seu discurs i explica de
manera entenedora detalls molt
complexos. Té una mirada àm-
plia i sempre ha fet recerca i ha
estudiat la diversitat i la pers-
pectiva de gènere a Humani-
tats. Quan va aterrar a Barcelo-
na per començar el doctorat en
Cultures Medievals a la UB (ja
l’ha acabat i també és doctora en
Ciències Històriques per la Uni-
versità di San Marino), va buscar
un lloc on jugar a bon nivell a vo-
leibol. Com a persona del col·lec-
tiu LGTBI+, volia fer-ho “d’una
manera més segura” i a Google
va trobar Panteres Grogues. Ara
és la vicepresidenta d’aquest
club esportiu i cultural LGTBI+
ubicat a l’Eixample barceloní.

Del Popolo anuncia amb or-
gull que Panteres Grogues ja té un
programa de beques per a perso-
nes trans* i no binàries, i un altre
per a qui hagi estat víctima de vio-
lència de gènere. Les beques cos-
tegen totes les despeses (matrícula
i mensualitats) durant un any de
l’activitat esportiva, cultural o de
benestar que les persones becades
triïn fer a l’entitat. Per optar a
aquests ajuts cal escriure a
info@panteresgrogues.orgo tru-
car al telèfon 93 678 22 54.

“La qüestió trans* i la iden-
titat de gènere tenen un compo-
nent molt complex en l’esport,
que comença amb un problema
logístic, perquè no totes les ins-
tal·lacions gestionen bé la dis-

tribució dels vestidors”, plante-
ja Del Popolo, que reconeix que
és un debat que hi ha als clubs

“No hem trobat una solució
que sigui perfecta per a totes les
sensibilitats”, afegeix. Parla d’u-
na problemàtica real i sovint
massa silenciada o, directament,
no contemplada. “A la base hi ha
un problema de relació amb el
teu cos i hem d’entendre que
aquest col·lectiu necessita més
protecció que altres. Per exem-
ple, no totes les persones accep-
ten que s’utilitzin els vestidors en
funció del gènere sentit i no del
sexe biològic”, exposa la italiana.

DOS PROBLEMES
Segons l’entrevistada, hi ha dos
problemes: la gestió de la ins-
tal·lació i el desconeixement de
la societat sobre les diversitats
de gènere. Quina podria ser la

solució per encabir totes aques-
tes realitats als vestidors, on
normalment les dutxes són
obertes? “El punt de partida
seria la instal·lació de vestidors
individuals per a aquelles per-
sones que no se sentin còmodes
compartint l’espai amb altres
perquè potser estan en procés
de transició o per altres motius.
I vull englobar qualsevol per-
sona, perquè n’hi ha moltes
que no se senten bé amb tot
obert. Hi ha diversitat corporal,
funcional… A més dels vestidors
individuals, es podria oferir un
espai agènere, on qualsevol per-
sona pugui entrar indepen-
dentment del seu gènere o sexe
biològic”, desenvolupa.

Les altres beques de Pante-
res Grogues estan destinades a
víctimes de violència de gènere,
que necessiten “un entorn su-

persegur”. “Hem pensat que
com a club hem d’oferir un es-
pai d’aquest tipus també per a
qui no formi part del col·lectiu
LGTB+”, destaca.

“UN ALTRE CAMÍ”
Està en contacte amb una asso-
ciació de víctimes de violència de
gènere de la qual va ser voluntà-
ria. Allà va detectar que una víc-
tima de violència d’aquest tipus no
sol plantejar-se tornar o iniciar-se
en l’esport perquè és un món que
pot arribar a ser “força hostil i mas-
clista”. Així que des de Panteres
Grogues volen mostrar que hi ha
“un altre camí” per apropar-se a
l’esport, perquè “no tot és com-
petició, homofòbia, transfòbia,
misogínia…”. Han volgut oferir
aquesta ajuda econòmica perquè
“no es pot negar que a aquestes
persones els resulta complicat

aconseguir una feina que con-
templi les seves competències i
qualificacions”.

En aquest 2024 Panteres Gro-
gues s’ha proposat augmentar la
representació de diversitat del
col·lectiu a l’entitat perquè, “com
passa a Europa”, les entitats i els
clubs esportius LGTBI+ tenen
una base social molt masculina i
d’homes cis gais [homes que han
nascut i se senten homes]. “Mol-
tes sòcies nostres són dones cis-he-
tero que troben en Panteres Gro-
gues un lloc on fer activitats lliu-
rement”, amplia.

AMB UN ASTERISC
Les persones trans* i les no bi-
nàries es defineixen com a trans*,
així, amb un asterisc. Trans* és
el concepte que representa les
persones que s’identifiquen amb
un gènere que no és el mateix
que el que han nascut. Mentre
que les persones trans binàries
són nois i noies trans que neixen
amb un cos i un sexe i després se
senten d’un altre.

“Les persones trans* no bi-
nàries, per tant, no es definei-
xen amb les categories de gè-
nere que la societat ha construït
al llarg del temps, el d’homes i
dones”, concreta.

El gènere no binari (nb) és
un concepte paraigua que en-
globa moltes realitats del món
trans*. És una identitat de gè-
nere d’una persona que entén la
identitat com un món de possi-
bilitats entre els extrems (cone-
guts com a home i dona). La seva
identitat està determinada d’u-
na manera que s’escapa de la do-
ble possibilitat que socialment
s’ha establert (home-dona).

Toni Delgado
BARCELONA

Molt més que un club
» Panteres Grogues té beques per a persones trans* i no binàries, i víctimes de violència de gènere  
»“No totes les instal·lacions gestionen bé la distribució dels vestidors”, diu Del Popolo, vicepresidenta

Algunes futbolistes del club esportiu i cultural eixamplenc ajunten les seves mans. Foto: Panteres Grogues
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Prunaés una obra crua i poètica sobre els
abusos infantils. L'espectacle ha estat
creat a partir de testimonis reals que han
compartit les seves experiències i gira al
voltant de la història d’una nena que es
diu Pruna. L’obra ha estat premiada per
l’Institut del Teatre i es pot veure al Cen-
tre de les Arts Lliures de Barcelona fins al
pròxim 31 de març.

Teatre

Pruna
Col·lectiu Nins

Es tracta del darrer nou àlbum del grup
barceloní. La rumba catalana és la pro-
tagonista del disc, que es barreja amb al-
tres ritmes electrònics, llatins i flamencs.
Les cançons les acompanyen unes lletres
que es mouen entre la sensibilitat i la iro-
nia, per abordar temàtiques personals i
socials actuals que afecten els joves
d’avui dia. 

Música

La cinquena entrega d’aquesta conegu-
da pel·lícula arriba a la pantalla gran. La
família Spengler torna al lloc on va co-
mençar tot, l'icònic parc de bombers de
Nova York, per formar equip amb els Ca-
çafantasmes originals. Els nous i els vells
personatges hauran d'unir les seves for-
ces per protegir casa seva i salvar el món
d'una segona Edat de Gel.

Pelis i sèries

Caçafantasmes: Imperi gelat
Gil Kenan

Te como la cara (A)
Maruja Limón

Locked Outdoor
Locked, el conjunt de festes amb actuacions de grans DJ que
fins ara s'havien anat celebrant en locals de nit de Barcelona,
canvia els espais tancats pels oberts i s'instal·la en un recinte
poc habitual: el parc d'atraccions del Tibidabo. En concret, a
la plaça dels Somnis. La pròxima cita, el 22 de març, inclou un
directe dels Âme i sets de Terr, Gerard Bauza i Jairo Uría, entre
altres artistes destacats del món de la música electrònica i ur-
bana. Hi haurà més sessions el 19 d’abril i el 10 de maig i to-
tes tres se celebraran des de les sis de la tarda fins a la mitja-

nit. Les entrades estan disponibles des de 44 euros.

E S T O P AQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La guanyadora del Premi Documenta
2023, Maria Arimany, ha publicat Al bosc
s'hi ha d'arribar quan encara és fosc, un re-
cull de contes que giren al voltant del sen-
timent de la ràbia. El fil conductor de l’o-
bra és l'espai on passen la majoria de les
històries, el bosc, i només té com a pro-
tagonistes dones que viuen desamor, de-
sig i incerteses. 

Llibres

Al bosc s'hi ha d'arribar quan...
Maria Arimany

| Dragon's Dogma 2
És la segona part d’aquest joc d'acció i rol per a Xbox, PlayStation 5 i

ordinador. Es basa en un món amb diferents regnes ple de dracs i criatures.
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Viuen línia

El duet Estopa, format pels germans David 
i José Manuel Muñoz (Cornellà, 1976 i 1978), 

ha publicat el seu esperat nou àlbum, 
Estopía, amb el qual encetarà la seva 

gira per celebrar els 25 anys de carrera. 
Amb dotze temes inèdits, el treball 
és un retorn als orígens de la banda 

amb un so carregat de rumba i 
també d’altres gèneres com el 
rock o el rap. Cal recordar que 
Estopa naixia a finals del 1999 

i que s’ha convertit en un 
dels grups espanyols més 
reconeguts. Acumula una 

dotzena de discos publicats 
i també reconeixements 
i premis a nivell nacional i 

internacional per la seva música. 

Famosos

Ser un dels grups espanyols més coneguts
Acumula 12 discos i premis a nivell nacional i internacional

Ha publicat el seu nou disc, Estopía
Amb aquest àlbum celebrarà 25 anys de carrera musical

Comentaris positius de les noves cançons
Els fans feliciten la banda per la seva aposta de tornar als orígens
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Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

OBESITAT

Els aliments que contenen més sucre
destaquen pel seu escàs valor nutricional

ESMORZARS

NUTRICIÓ

BERENARS

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
No és cap novetat, però cal continuar fent èmfasi en el perill
d’ensucrar excessivament la vida dels infants. Ens ho torna a re-
cordar un estudi impulsat per la Universitat de Granada que ad-
verteix que els nens espanyols consumeixen 55,7 grams diaris
de sucres afegits, més del doble de la recomanació de l’OMS,
que és de 25 grams al dia, com a molt. L’estudi es pot llegir actu-
alment a la revista científica Nutrients.  
Cal destacar que la font més important d’aquests sucres afe-

gits és el consum d’aliments amb baixa densitat nutricional, és a
dir, sucre blanc, melmelades, salses, llaminadures, galetes, gelats,
barretes de xocolata o begudes energètiques, per exemple.
Molts d’ells són aliments que es prenen per esmorzar o per bere-
nar i poden substituir-se perfectament per aliments naturals. Les
fruites són la millor alternativa, perquè contenen sucre natural i
altres nutrients, però també podem promoure altres aliments
atractius per als infants. Per exemple, flocs de civada en lloc de
cereals industrials, fruits secs naturals, fruites deshidratades, ba-
tuts naturals, crispetes, iogurts sense sucre però amb trossets de
plàtan, poma i fins i tot panses...  

Alternativesalsucreen ladieta infantil

L’augment d’infants amb sobrepès i obesitat
s’associa a dietes riques en sucres afegits

Les claus

Una alternativa als cereals industrial és 
el consum de flocs de civada o el musli

Els fruits secs, els iogurts naturals o els
batuts naturals són bones alternatives  
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